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سرویس سیاسی – جواد سازگار: این روزها یکی از 
دغدغه های مهم مردم قطع برق است که مشکلات بسیاری 
را برای زندگی، کار و اقتصاد، و حتی درمان و مسائل پزشکی 
مردم بوجود آورده و باعث نارضایتی جدی شهروندانی شده 
که امکان زندگی عادی را در کشــور از دست داده اند. شاید 
بر همین مبنا است که طی روزهای گذشته عموم مسئولان 
کشور درباره معضل قطع برق سخن گفته اند یا خواستار حل 
موضوع شده اند؛ اما آیا با درخواست، دستور و ماموریت ویژه 
دادن این مشــکل حل می شود یا اینکه صرفا رفتاری اداری 

است که نتیجه خاصی ندارد؟!
ماموریت ویژه رئیس جمهور به معاون اول

روز گذشته در جلســه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
پس از ارایه گزارشی از وضعیت تامین برق و تشریح دلایل 
و علل خاموشــی ها، راه حل های کاهش تنش برقی کشور 
در روزهای اخیر مورد بررســی قرار گرفت وعنوان شد که 
عوامل عمده ای چون خشکســالی و کاهش تولید برق در 
نیروگاه های آبی و گرمای بی ســابقه در سال جاری که به 
افزایش مصرف برق و طولانی شدن بازه زمانی پیک مصرف 
فصلی و سالانه برق انجامیده است، موجب تحت فشار قرار 

گرفتن شبکه تامین برق کشور شده است.
پس از آن حســن روحانی  رئیس جمهور دســتور داد، 
در جلســه ویژه ای به ریاســت معاون اول و متشــکل از 
دســتگاه های مختلف، موضوع را بررســی و دستورالعمل 

اجرایی در حوزه های مختلف را تعیین و اعلام کند.
روحانی در این زمینه گفت: وزارت نیرو با همکاری همه 
دســتگاه ها، می بایســت با جدیت در اسرع وقت نسبت به 

حل معضل تامین برق اقدام  نماید.
وی با تاکید بر لزوم پاسخگویی به افکار عمومی، توضیح 
و روشنگری مردم، گفت: خاموشی و قطعی برق امر موقتی 
است و در گذشــته هم سابقه داشته و قابل مدیریت است 
ولی آنچه بیش از خاموشــی ها می تواند آزار دهنده باشد 

قطع ناگهانی و بدون برنامه برق است.
رئیــس جمهــور افــزود: اگــر در این زمینه مــردم با 
توضیحات دقیق مســئولان، پاسخ ابهامات خود را دریافت 
کننــد تا اندازه ای مشــکل را قابل تحمل تر خواهد کرد و 
درصورتی که  قطع برق به شــکل ناگهانی انجام نشود و از 
پیش اطلاع رسانی لازم صورت گیرد، خسارت و نارضایتی 

کمتری خواهیم داشت.
پس از آن هم وزیــر و معاونان وزارت نیرو با حضور در 
دفتر معاون اول رئیس جمهور گزارشی از آخرین وضعیت 
تولید و مصرف، راهکارهای جلوگیری از خاموشی و قطعی 
بــرق و مدیریت بهینــه مصرف آن به معــاون اول رئیس 

جمهور ارائه کردند.
ابراز نگرانی جدی رئیسی 

همچنین در دیدار وزیــر نیرو با رئیس جمهور منتخب، 
ابراز نگرانی جدی خود نسبت به مشکلات قطعی برق برای 

مردم و صنوف را اعلام کرد .
وزیر نیرو که صبح دیروز به معاون اول گزارش داده بود، 
بعد از ظهر به دیدار سید ابراهیم رئیسی رفت و با وی دیدار 

و گفتگو کرد.
رئیسی در این دیدار با ابراز نگرانی جدی از قطعی فراگیر 
برق در روزهای اخیر و مشــکلات عدیده ای که بواسطه آن 
برای زندگــی روزمره مردم و صنوف مختلف ایجاد شــده، 
نسبت به لزوم رفع مشکلات پیش آمده تاکید کرد و درباره 
اقدامات این وزارتخانه برای عدم تداوم این وضعیت و تامین 

برق مورد نیاز کشور، گزارش خواست.

دادستان کل کشورهم  مامور پیگیری شد 
رئیس قوه قضاییه نیز روز سه شنبه  در نامه ای دادستان 
کل کشــور را مأمور پیگیری فــوری قطعی های مکرر برق 

شهرهای مختلف کشور کرد.
در نامه حجت الاســلام والمسلمین غلامحسین محسنی 
اژه ای رئیــس قوه قضاییه به حجت الاســلام والمســلمین 
منتظری آمده اســت »بــا توجه به قطعی هــای مکرر برق 
بدون اطلاع قبلی در شــهرهای مختلف کشور و خسارت ها 
و مشــکلات ناشی از آن، در راســتای احیای حقوق عامه و 
پیشــگیری یا حداقل کاهش آســیب ها و خسارات مربوط، 
با فوریــت، علت قطع برق و عدم اطلاع قبلی را بررســی و 
اقــدام لازم و مقتضی معمول و نتیجه را به اینجانب گزارش 

نمایید«.
دستور دادستان تهران برای پیگیری 

دادستان تهران نیز در خصوص پیگیری قطعی های مکرر 
برق، گفت: دســتور دادیم که موضوع را از طریق مسئولین 

مربوطه در حوزه برق پیگیری کنند.
علی القاصی مهر در خصوص قطعی های مکرر برق، گفت: 
دوشنبه، ۱۴ تیر جلســه ای در استانداری}تهران{ تشکیل 

شد و ما به معاون خود در بحث پیگیری حقوق عامه دستور 
دادیــم که موضوع را از طریق مســوولین مربوطه در حوزه 
برق پیگیری کنند و  این دســتور را ابلاغ کردیم که موضوع 

پیگیری شود.
وی درباره این که آیا قصوری در این زمینه }قطعی برق{  

رخ داده است؟ گفت: موضوع در حال بررسی است.
 درخواست  جدول دقیق خاموشی ها 

از سوی مجلسی ها
هادی بیگی نژاد عضو کمیســیون انرژی مجلس هم در 
گفتگویی تصریح کرد: ما راهی جز تولید برق نداریم. به میان 
آوردن تاثیر استخراج رمزارزها بر خاموشی ها بهانه ای بیش 
نیســت. بر اساس آمار اکنون اســتخراج رمز ارز حدود هزار 
مگابایت برق در کشور مصرف می کند اما ما برای جلوگیری 
از خاموشی های روزانه به حدود ۱۰ تا ۱۱ هزارمگابایت برق 
نیاز داریم. اما اکنون تنها می توانیم دســت به دســت هم 
دهیم تا با مدیریت مصرف و خود خاموشــی از این شرایط 
عبور کنیم. اگر دولت آینده نیز پس از اســتقرار قرار باشــد 
همین شیوه را دنبال کند و به سمت تولید برق و انرژی های 
تجدید پذیر نرود؛ خاموشی ها مهمان ما خواهند بود. ما باید 
به دنبال افزایش ظرفیت تولید نیروگاه ها، تاســیس نیروگاه 

جدید و جلوگیری از هدر رفت برق باشیم.
وی افزود: اکنون به طور متوســط شــاهد پنج ســاعت 
خاموشی در سطح کشــور هستیم که قطعا مردم را در ایام 
روز با مشکل مواجه می کند. اما اطلاع رسانی دقیق به مردم 
از زمان خاموشی ها امری ضروری است که باید از پیش اعلام 
شــود و اگر تخلفی در این زمینه رخ داده قطعا آن را دنبال 

خواهیم کرد.
نتیجه این دستورات کی اعلام می شود؟

حالا پس از همه این دســتورات و رهنمودها، این سوال 
پیش می آید که با توجه به اینکه مردم روز به روز بیشــتر 
از وضعیت شــکل گرفته ناراضی هســتند و دچار مشکلات 
عدیده می شوند، نتیجه این دستورات کی اعلام می شود، یا 
به عبارت بهتر این دستورات چه زمان نتیجه عملی خواهد 
داشــت و گرفتاری مردم حل خواهد شد؟! این موضوعی که 
متاســفانه امید چندانی به آن نیست و بر اساس تجربه باید 
گفت که باید به همین اندازه پیگیری مسئولان دلخوش کرد 

و بیش از این چیزی نخواست!

دستورات و رهنمودهای سه قوه برای مشکل خاموشی ها  

آیاقطعیبرقباماموریتحلمیشود؟

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح با اشاره به پرونده 
هواپیمــای اوکراینی گفت: در این پرونــده برای ۱۰ متهم 
کیفرخواستی مستدل و مستند در ۲۰۰ صفحه صادر شده 

که تصمیم نهایی درباره آنها با دادگاه است.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین شکرالله بهرامی 
رئیس ســازمان قضایی نیروهای مسلح در بیان جزئیاتی از 
پرونده ســقوط هواپیمای اوکراینی اظهــار کرد: پرونده این 
سانحه ناگوار در دادگاه نظامی تهران در حال رسیدگی است.
وی افزود: تحقیقات به عمل آمده درباره این پرونده چه به 
لحاظ فنی و چه به لحاظ حقوقی بدون هرگونه غلو و بزرگ 
نمایی به اعتقاد کارشناسان در نوع خود در میان سوانح هوایی 

دنیا اگر نگویم بی نظیر بدون شک کم نظیر است.
رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح با بیان اینکه شرح 
اقدامــات به عمل آمده به خوبی ایــن ادعا را اثبات می کند، 
گفت: سه روز پس از سانحه، با دستور آیت الله رئیسی رئیس 
وقت قوه قضائیه تحقیقات پرونده در دادسرای نظامی تهران 
آغاز و تیم قضایی جهت رســیدگی دقیق به پرونده تشکیل 

شد.
بهرامی ادامه داد: بخشــی از بررسی های فنی توسط ۱۲ 
گروه زیر نظر سازمان هواپیمایی کشوری حول محور عملکرد 
هواپیما و کــروی پروازی، مراکز کنترل هوایی، شناســایی 
اشــکالات و ضعف های احتمالی و پیشگیری از سوانح انجام 
شــد و گزارش نهایی نیز ظرف یک سال آماده و مورد تأیید 

اکثر کشورهای ذی نفع قرار گرفت.
وی خاطرنشان کرد: ۶ گروه کارشناسی زیر نظر دادسرای 

نظامی در حوزه ســامانه تور ام یــک، مراقبت پرواز، پدافند 
هوایی، جنگال و سایبر الکترونیک، مواد منفجره و محترقه و 
مسائل امنیتی تشکیل و به تحقیق در ابعاد مختلف پرداختند.

شبیه سازی پرواز با به کارگیری ۴۰ متخصص
به گفته رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح این سانحه 
بــا حضور ۴۰ متخصص بــا انجام دو پــرواز و رعایت همه 
مختصات پرواز سانحه دیده، شبیه سازی شد که در نوع خود 

در بررسی سوانح هوایی منحصر به فرد بود.
بهرامی گفت: اطلاعات جعبه های سیاه نیز در آزمایشگاهی 
معتبر در فرانسه با حضور بازپرس پرونده و نمایندگان تمامی 
کشورهای ذی ربط به طور شــفاف با رعایت استانداردهای 

بین المللی پیاده سازی شد.
وی ادامه داد: تحقیق گسترده ای از مطلعان و متهمان در 
ســطوح گوناگون لشگری و کشوری به عمل آمد و معاینات 

محلی و میدانی از همه مراکز مرتبط انجام شد.
رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح تصریح کرد: ظرف 
کمتر از ۱۴ ماه، تحقیقات پرونده ای در این ابعاد گســترده 
و پیچیده با تلاش های شــبانه روزی دادسرای نظامی تهران 

تکمیل و پرونده به دادگاه ارسال شد.
بهرامی درباره پرداخت غرامات به خانواده جان باختگان 
گفت: با پیگیری های مستمر سازمان قضایی نیروهای مسلح 
و مساعدت دولت و نیروهای مسلح، بعد از یک سال و اندی 
از وقوع این سانحه غمناک، مبلغ ۱۵۰ هزار دلار بابت غرامت 
و خسارت هر جان باخته تأمین شد و غرامات جان باختگان 
و خســاراتی که به اموال آنها وارد شده توسط دولت در حال 

پرداخت است و تفاوتی هم بین اتباع ایرانی و غیرایرانی وجود 
ندارد.

وی خاطرنشــان کرد: تاکنون خانــواده گرانقدر بیش از 
۱۳۰ شهید سانحه تحت پوشش بنیاد شهید قرار گرفته اند 
و مراحل اداری مربوط در حال انجام اســت. دریافت غرامت 
و خسارت همچنین قرار گرفتن تحت پوشش بنیاد شهید، 

تأثیری بر رسیدگی کیفری ندارد.
صدور کیفرخواست ۲۰۰ صفحه ای برای ۱۰ نفر

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح گفت: در این پرونده 
برای ۱۰ متهم کیفرخواســتی مســتدل و مستند در ۲۰۰ 
صفحه صادر شده که تصمیم نهایی درباره آنها با دادگاه است 
که مقدمات برگزاری آن فراهم شده و پرونده جهت مطالعه 

در اختیار وکلا قرار گرفته است.
وی افزود: در ارتباط بــا این پرونده همکاری های فنی و 
قضایی دوجانبه با کشــور اوکراین با حسن نیت و شفافیت 
شکل گرفته و ادامه دارد و تاکنون سه دوره مذاکرات در کی 
یف و تهران با حضور نماینده سازمان قضائی نیروهای مسلح 

برگزار شده است.
وی بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران در سه دور مذاکره 
و پاسخ به اســتعلامات، با صداقت و صراحت و شفافیت به 
ابهامات و ســوالات طرف اوکراینــی در خصوص موضوعات 

قضایی و فنی پاسخ داده است.
رئیس ســازمان قضایی نیروهای مســلح تاکید کرد: اگر 
نگاهــی قضائی و حقوقــی و فنی به این ســانحه به دور از 
ملاحظات سیاســی و مداخله دیگر کشــورها در امور دیگر 

کشــورها داشته باشیم تقریباً تمامی موضوعات تبیین شده 
لذا انتظار ما این است طرف مذاکره کننده و سایر کشورهای 
مرتبط با این ماجرا با پذیرش تحقیقات دادســرای نظامی و 
گزارش نهایی بررســی سانحه به روند استقرار عدالت کمک 

کنند.
بهرامی گفت: ۱۵۲ نفر از شهدا و جان باختگان همچنین 
متهمــان این حادثه ایرانی هســتند و برابر قوانین داخلی و 
قواعد مسلم بین المللی، دادگاه های ایران صلاحیت انحصاری 
دارند بنابراین رفتارهای برخی مراجع خارجی مبنای حقوقی 

ندارد و سیاسی است.
وی با بیان اینکه عملکرد نظام در رسیدگی به این پرونده 
در دنیــا بی نظیر بود، گفت: ســازمان بین المللی هوانوردی 
ایکائو هم روند بررســی های فنی و کارشناسی را مورد تأیید 
قرار داده است. تحقیقات این پرونده در عرض حدوداً یکسال 
با انجام عملیات شــبیه سازی که نظیر آن را در دنیا نداریم، 

به اتمام رسید.
رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح خاطرنشان کرد: در 
حوادث مشابه مانند سقوط هواپیما مالزیایی بر فراز آسمان 
اوکراین بعد از ۶ ســال هنوز پرونده رسیدگی نشده و موارد 
زیادی از این ســوانح داریم که غرامت را بعد از چندین سال 

پرداخته اند ولی مسئولیت را نپذیرفته اند.
بهرامی در پایان گفت: دادگاه به دنبال رسیدگی قضایی 
عادلانه و قاطع و استیفای حقوق خانواده های جان باختگان 
در فضایی به دور از جنجال های سیاســی است و ان شاءالله 
خداوند این قدرت را بدهد که به دنبال استیفای حق باشیم.

ســخنگوی دولت با تاییــد اقدام خرابکارانــه در یکی از 
ساختمان های سازمان انرژی اتمی ایران واقع در اطراف کرج 
در روز بیست و سوم ژوئن اعلام کرد که این اقدام خرابکارانه 

منجر به آسیب قابل توجه انسانی و تجهیزاتی نشده است.
به گزارش ایســنا علی ربیعی در نشست هفتگی خود با 
رسانه ها درباره ارزیابی از مذاکرات ایران وعربستان گفت: ما 
همچنان معتقدیم که گفتگو به ویژه بین جوامع درون امت 
مســلمان تنها راه شایسته برای حل و فصل اختلافات میان 

آنهاست. 
وی افزود: در گفتگوهایی که تا کنون بین دو طرف انجام 
شده مسائل میان دو کشــور از موضعی دوستانه و با حسن 
نیت به بحث گذاشته شده و پیشرفت هایی هم حاصل شده 

است. 
ربیعــی تأکید کرد: ما درک می کنیم که در برخی موارد 
ممکن است اختلافات ، پیچیدگی هایی داشته باشد که حل 

آنها به زمان نیاز دارد. 
سخنگوی دولت یادآور شد: ما این گفتگوها و ادامه آن تا 
به حداقل رساندن اختلاف نظرها را مثبت ارزیابی می کنیم 
و همــواره آمادگی داریم که با تکیه بر حســن نیت متقابل 
و تامیــن منافع و رفع نگرانی هــای دو طرف این گفتگو را با 

جدیت ادامه بدهیم.
ســخنگوی دولت درباره اقــدام خرابکارانــه در یکی از 
ساختمان های سازمان انرژی اتمی ایران واقع در اطراف کرج 
در روز بیست و سوم ژوئن گفت: اصل خرابکاری را تایید می 
کنم ولی منجر به آسیب قابل توجه انسانی و تجهیزاتی نشده 
است. آسیب مختصری به سقف یکی از سوله ها وارد شده که 

در حال تعویض آن هستند. 
وی ادامه داد: عکس هوایی که در برخی رسانه ها از آسیب 
وارده به این ســایت منتشر شده، در واقع تصویری است که 
بعد از برداشتن سقف جهت تعمیر ،  به صورت عکس هوایی 
گرفته اند و تفاســیر انجام گرفته در فضای رسانه ای دقیق 

نیست.
ربیعی تاکید کرد: اکنون همه شاهد بودند هر خرابکاری 

صورت گرفت توان ایران افزایش یافت.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره ادعای یکی از 
نمایندگان مجلس مبنی بر از بین بردن اسناد تجاری ارزهای 
۴۲۰۰ در نهاد ریاســت جمهوری اظهار کرد: من بنای پاسخ 
به ادعاهایی که بارها بی اســاس بودن آنها به اثبات رسیده، 
ندارم. متاسفانه این روزها شاهد تعدد افرادی هستیم که نه 

می دانند و نه می خوانند،  ولی دچار پرگویی شده اند. 
ربیعی ادامه داد: اما در مورد ســوال خاص شما در مورد 
معاونت اقتصادی و ارز ۴۲۰۰ تومانی متاسفانه از آن روزنامه 

قدیمی این انتظار می رفت که ســوال با پختگی بیشــتری 
صورت می گرفت. وی با تاکید بر اینکه مگر معاونت اقتصادی 
رئیس جمهوری جای تخصیص ارز اســت، یادآور شــد: در 
مورد اینکه معاونت اقتصادی شــرکتی را  معرفی کند برای 
ارز ۴۲۰۰ تومانی،  معلوم است که طراح سوال فاقد هر گونه 
دانشی در مورد چگونگی تخصیص ارز و فرآیند های آن بوده 
اســت و نباید ســوال هایی که هم فاقد صحت بوده و با یک 
بررسی ساده معلوم می شود و هم با روح و روان جامعه بازی 

می کند را، مطرح ساخت.
ســخنگوی دولت تصریح کرد: فارغ از اینکه ســوال شما 
فاقد هر گونه مبنایی اســت الحمدالله آنچه که به وفور داریم 
دســتگاهای نظارتی و اطلاعاتی اســت که به همه جزییات 
اشراف دارند و بنابراین جایی برای چنین نگرانی ها و اینگونه 
شایعه پراکنی های بی اساس نیست  و موضوع مطرح شده را  

از اساس تکذیب می کنم.
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسش ایسنا مبنی بر اینکه 
این روزها از ۸ نوع واکســن در کشور رونمایی شده اما  وارد 
پیک پنجم کرونا شــده ایم، چرا هیچکدام از این واکسن ها 
تزریق نمی شود و زمان تزریق واکسن برکت چه زمانی است؟ 
گفــت: تاکنون درباره آغاز به کار مراحل تحقیقات یا مراحل 
تولید هشــت واکسن، صحبت شده اســت. و صرفا تاکنون 
فقط از دو واکســن پاســتور و برکت رونمایی شده هستند. 
بقیه موارد، نامزد واکسن کرونا هستند لذا جزو سبد واکسن 

محسوب نمی شوند و فعلا مراحل بالینی را طی می کنند. 
وی افزود: برکت هم تاکنون ۲ میلیون دوز واکسن تولید 
کرده و این تعداد واکســن هم، در مرحله طی کردن تســت 
پایداری و تســت فنی اســت. بعد از این مراحــل نیز، باید 
برچسب گذاری شده و بعد از آن اماده تزریق می شوند. تعداد 
واکســن برکت که این مراحل را طی کرده باشــند، تاکنون 
بیش از ۳۵۰ هزار دوز بوده که آن هم توزیع شــده اما ورود 
محموله های بیشتر،  نیازمند طی کردن مراحلی است که الان 

خدمتتان بیان کردم. 
سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که  آیا مسئولیت 
احیای برجام در مذاکرات وزارت خارجه با تیم آقای رئیسی 
از ســوی دولت آتی پذیرفته شــده و آیا دولت کنار گذاشته 
شده است؟ گفت:تصمیم گیری درباره مذاکرات احیای برجام 
در ســطوح عالی، زیر نظر و هدایت مقام معظم رهبری و در 

شورای عالی امنیت ملی انجام می گیرد.
وی یادآور شد: این که چه کسی و در کدام دولت مذاکره 
نهایی انجام خواهد شــد بســتگی به تامین نظر جمهوری 
اســلامی ایران و اراده سیاسی طرف آمریکایی است. در حال 
حاضر، تغییری در تیــم مذاکره کننده رخ نداده و می توانم 

بگویم که روند مذاکرات به ویژه در خصوص مسائل دشوار و 
فنی به پایان رسیده است.

ربیعی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران برخلاف دولت 
آمریکا، دولت را به عنــوان یک موجودیت حقوقی یکپارچه 
و مســتمر می بیند که در برابر همه تعهدات بین المللی که 

دولت های پیشین سپرده اند، پایبند است.
سخنگوی دولت گفت: به این ترتیب، اگر توافق در دولت 
دوازدهم انجام بگیرد، بدون تردید دولت سیزدهم بنا به این 

قاعده حقوقی به همه تعهدات پایبند خواهد بود. 
ســخنگوی دولت در پاســخ به ســوالی درباره وضعیت 
سیستان و بلوچستان و هورالعظیم و همچنین وضعیت بازارها 
گفت: آنچه مطرح کردید، بیش از آنکه ســوال از سخنگوی 
دولت باشــد، مشابه بیانیه های سیاسی است،  برای همین به 
نظر می رسد کار رسانه ای را به کار جناحی تقلیل داده اید که 

این به نظرم خوب نیست و به دور از اصول حرفه ای است. 
وی افــزود: در رســانه ها و شــبکه های اجتماعی خیلی 
حرف های دیگه هم می زننــد امیدواریم انها هم ببینید. اما 
همین سیســتان بلوچستانی که شــما گفتید، در یک سال 
و نیم اخیر، ۸۰۰ تخت بیمارســتانی به اســتان اضافه شده 
اســت، ظرفیت دستگاه های اکسیژن ساز، دو و نیم برابر شده 
است؛ ظرفیت آی سی یو دو برابر شده و همه این زیرساخت ها 
صورت گرفته اســت. اما چرا وضعیت کرونایی استان اینطور 
شده است؟ چون اولا این نوع ویروس که کرونای دلتا نامیده 
شده، براســاس نظر کارشناسان قدرت ســرایتش ۱۰ برابر 
ویروس های کرونای قبلی است. از طرف دیگر، اگر تست افراد 
مبتلا به انواع قبلی ویروس کرونا فقط تا یک هفته اول منفی 
بود، ویروس دلتا متاســفانه تا ۲۹ روز خود را در تست نشان 

نمی دهد و همین،  زنجیره ابتلا را گسترده تر کرده است. 
وی ادامه داد: درباره هورالعظیم هم ظاهرا شما درجریان 
کم آبی و خشکســالی نیستید! امسال در اثر خشکسالی ۲۵ 
درصد کاهــش آب داریم. هورالعظیم ۵ تــا حوزه آبی دارد. 
حوضچه های شماره یک و ۵  حدود ۵۰ درصد آب دارد.ارتفاع 
این دو حوضچه چون خیلی زیاد اســت، حتی در بهار هم به 
طور کامل آب گیری نمی شــوند. برای جبران کمبود آب این 
دو حوزه، چند روزی است آب کرخه را باز کرده اند. سه حوزه 

دیگر هورالعظیم هم ۸۰ درصد آب دارند. 
ربیعــی گفت: امــا اینکــه تصاویری پخــش کردند که 
گاومیش ها در هورالعظیم تلف شده اند، آن گاومیش ها مربوط 
به خاک عراق در هورالعظیم بود و طرف کشــور همســایه 
هــم تعهداتی دارد اما در هورالعظیم ســمت ایران به خاطر 
خشکســالی ، متاســفانه مقداری ماهی از بیــن رفت که  با 

روانه شدن آب کرخه، از تداوم این فاجعه نیز جلوگیری شد.

ســخنگوی دولت درباره علت خاموشی های اخیر اظهار 
کرد: براساس آمار وزارت نیرو ، از ابتدای سال جاری، افزایش 
قابل ملاحظه دما منجر به افزایش شــدید مصرف برق شده 
اســت. حدود ۴۰ درصد مصرف برق کشــور در تابستان نیز 
صرف وسایل سرمایشی می شود؛ لذا از این بابت فشار بسیار 
زیادی به شــبکه برق وارد می شود. در همین مدت مصرف 
صنایع و کشــاورزی نیز نســبت به مدت مشــابه سال قبل 
افزایش قابل ملاحظه ای داشته است و همین موضوع میزان 
آسیب پذیری تاسیسات را افزایش داده چون فشار شدیدی 

روی تاسیسات صنعت برق وجود دارد.
وی افــزود: پدیــده نوظهور رمز ارزها کــه بیش از چند 
هزارمگاوات از برق شــبکه را به صــورت غیر مجاز مصرف 
می کنند عامل دیگری است البته خوشبختانه شناسایی آنها 
با هماهنگی واحدهای ذیربط در حال انجام اســت. تاکنون 
۳۷۸۰ مرکز غیرمجاز کشــف شده اســت که بالغ بر ۵۷۰ 

مگاوات یعنی یک پنجم برق تهران را مصرف می کردند.
ربیعی یادآور شــد: به دلیل خشکسالی کم سابقه ذخیره 
آب سدها به شدت کاهش یافته و تعدادی از نیروگاه های برق 
آبی نیز از مدار تولید خارج شده اند. به علت کم آبی فشار به 

چاه های آب باعث افزایش مصرف برق شده است.
سخنگوی دولت با بیان اینکه براساس اطلاع اوج مصرف 
برق در این روزها به حدود ۶۶۰۰۰ مگاوات رســیده اســت، 
ادامــه داد: درحالیکه تولید نیروگاههــای حرارتی و برق آبی 
مجموعاً ۵۲۰۰۰۰ مگاوات اســت لذا نیاز به کاهش مصرف 
توسط صنایع و کشاورزی و عموم مردم بسیار اهمیت دارد. با 
وجود این، دولت یازدهم و دوازدهم ۲۹ هزار مگاوات برق به 

تولید اضافه کرده است.
 وی تصریح کرد اعمال خاموشــی های خارج از برنامه به 
دلایلی همچون افزایش شــدید مصرف و منفی شــدن تراز 
تولید ومصرف که باعث عملکرد خودکار رله های فرکانسی به 
منظور جلوگیری از بروز خاموشی گسترده می شود، مربوط 
اســت. با عملکرد این رله ها تعدادی از مشترکان بی برق می 

شوند که در جداول خاموشی اعلام شده نبوده اند.
ربیعی گفت: حوادث ناخواســته در شــبکه که به دلیل 
مصرف زیاد برق رخ می دهد و تا رســیدن نیروی انسانی در 
محل حادثه و تعویض یا تعمیر تجهیزات آسیب دیده مدتی 
زمان می برد. خروج نیروگاه ها از مدار تولید به دلیل آســیب 

دیدن قطعات در حین تولید که امری طبیعی است.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره محور مذاکرات 
دولت با طالبان در دو سال گذشته تصریح کرد: مذاکرات در 
این زمینه تصمیمی است که در سطوح عالی گرفته می شود 

و در جهت منافع ملی است.

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح اعلام کرد

صدور کیفرخواست ۲۰۰ صفحه ای برای ۱۰ متهم در پرونده هواپیمای اوکراینی

سخنگوی دولت:

خرابکاری اخیر در یکی از ساختمان های سازمان انرژی اتمی تلفاتی نداشت

داریوش قنبری: 
 مسائل سیاست خارجی

راهگشای حل سایر مشکلات است
یک فعال سیاســی گفت: با حل بعضی موضوعات مثل مساله سیاست خارجی می 

شود برای حل سایر مشکلاتمان پیش قدم شویم.
داریوش قنبری در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: من فکر می کنم در شرایط فعلی، 
کشور نیاز به کابینه ای مبتنی بر تکنوکرات ها دارد. اگر آقای رئیسی به سمت استفاده 
از تکنوکرات ها برود و از آنها استفاده کند می تواند کابینه موفقی داشته باشد؛ اما اگر از 

حضور آنها غفلت شود فرصت خاصی از ایشان گرفته می شود.
وی ادامه داد: شــاید یکی از مشکلاتی که دولت بعدی و شخص آقای رئیسی با آن 
مواجه خواهند بود، حامیانی است که برای رای آوری ایشان تلاش کردند و الان انتظار 
دارند در کابینه ایشان حضور داشته باشند. البته پیش تر خودشان هم اعلام کرده بودند 
ستادشان مردمی است و مبتنی بر این موضع، قاعدتا نباید وام دار اشخاص خاصی باشند.
این فعال سیاســی اصلاح طلب تاکید کرد: باید بدون توجه به جناح بندی ها دولت 
آینده به سمت اســتفاد از افرادی برود که کار بلد هستند؛ به معنای واقعی تکنوکرات 

هستند و می توانند برای حل مشکلات جدی جامعه راهکار علمی ارائه دهند.
وی افزود: ما مسائل و مشکلات زیادی داریم، اما این مشکلات هم راهکار دارند. این 
طور نیست که مشکلات مملکتمان لاینحل باشند. با حل بعضی موضوعات مثل مساله 
سیاست خارجی می شود برای حل سایر مشکلاتمان پیش قدم شویم. اگر افراد کاربلدی 
در دولت و دســتگاه دیپلماسی حضور داشته باشند که از فرصت دولت جدید استفاده 

کنند به نظر من دولت منتخب می تواند موفق باشد.
این عضو حزب مردم سالاری گفت: شرط موفقیت دولت منتخب حضور افراد توانمند 
در کابینه اش است افرادی که مسئل کلان و ملی را بر مسائل جناحی و سیاسی ترجیح 

می دهند.

 پیشروی طالبان در افغانستان
 پیام مهمی برای منطقه دارد

یک استاد دانشگاه با بیان این که همزمان با خروج نیروهای آمریکایی شاهد پیش روی 
طالبان هستیم گفت: این امر پیام مهمی را در منطقه دارد، نباید نادیده بگیریم که آمریکا 
تلاش می کند هزینه منطقه ای خود را کاهش دهد و این به معنی خروج از منطقه نیست.

مهدی مطهرنیا در گفت و گو با ایســنا، در ارزیابی خود از تحولات اخیرا افغانستان 
گفت: قبول طالبان به عنوان یک عنصر سیاسی در فرآیند آینده افغانستان توسط آمریکا 
در دو جناح فکری جمهوری خواه و یا دموکرات در حال نمود و بروز اســت. از پامپئو و 
ترامپ پست نومحافظه کار گرفته تا جوبایدن دموکرات که تلاش می کند نقش طالبان را 

در آینده این کشور نادیده نگیرند.
وی تصریح کرد: در واقع آمریکایی ها می خواهند دموکراسی ارشادی با مدل خودشان 
را در منطقه گسترش دهند و نیروهای رادیکال مورد پذیرش نیروهای دیگر قرار گیرند.

این استاد دانشگاه همچنین بیان کرد: منطق دیگر این است که مرکزیت آمریکا به 
عنوان قدرت اصلی ایجاد کننده امنیت در خط روابط بین الملل است و فراموش نکنید 
که آمریکایی ها خــود را قدرت هژمون می دانند و این که از متن دو قطبی امنیت نظام 

بین الملل بازمانده اند.
این کارشناس مسائل سیاسی در ادامه اظهار کرد: بنابراین آمریکایی ها با اعلام خروج 
بخشی از نیروهایشان از افغانستان و منطقه بازی را تغییر داده اند. به بیان دیگر تغییر تفکر 
آمریکا در افغانســتان و خروج بخشی از تجهیزات شان به گونه ای رقم خورده که شاهد 

پیش روی طالبان هستیم و این اتفاق پیام مهمی را در منطقه به دنبال دارد.
مطهرنیا یادآور شــد: در سطح تحلیل ســوم هم می توان به این اشاره کرد که نگاه 
آمریکایی ها به چین و کاری است که پکن در حال انجام آن است که همان طرح جاده 
ابریشم می باشد که از این منطقه گذر می کند و حتی ایران را می تواند وارد معامله کند 

و دوباره به مدیریت ناامن در منطقه بازگرداند.
وی اضافه کرد: با گســترش تنش در منطقه و شرق ایران به نظر می رسد که انتقال 
بحران در افغانســتان بیشتر فراهم شــده و آمریکایی ها هم تلاش می کنند تا با ایجاد 
منطقه بحران خیز در شرق آسیا افکار عمومی خود را برای حضور نظامی در این منطقه 

قانع کنند.
این اســتاد دانشگاه همچنین اظهار کرد: این که بگوییم آمریکایی ها بالغ بر دو دهه 
هزینه، را رها می کنند و بدون بهره برداری نهایی از منطقه خارج می شوند به نظر یک 
سیاســت آرزومندانه  است. این گفت وگوها و استراتژی آمریکا افکار عمومی کشورش را 
قانــع می کند که آمریکایی ها در پی کاهش هزینه نظامی و همچنین کاهش مالیات بر 
ملت خود هستند. ضمن این که از سویی با گسترش ناامنی و ضربه های ناشی از آن نشان 
میدهند که بازگشت قدرتمندانه ای در منطقه داشته اند. در نتیجه نباید نادیده بگیریم 
که آمریکا تلاش می کند هزینه منطقه ای را کاهش دهد ولی این کاهش ضمن عقلانی 

بودن به معنی خروج ازمنطقه نیست.
مطهرنیا در رابطه با استراتژی ایران نسبت به تحولات منطقه به ویژه افغانستان اظهار 
کرد: ایران یک اســتراتژی ســیال در رابطه با مسائل منطقه دارد و در چارچوب نگرش 

ایدئولوژیک عمل می کند.
وی تصریح کرد: ایران از یک طرف معتقد اســت که جنبش های اسلامی و طالبان 
را از جایگاه دشــمن به دوســت قابل تامل تبدیل کند و از طرف دیگر آمریکا همواره 
دشــمن اصلی استراتژیک ایران تصویر شــده و این موضوعات پارادوکس ایجاد شده را 

نشان می دهد.
این استاد دانشگاه در پایان اظهار کرد: گاه طالبان به آمریکایی ها نزدیک می شود که 
این مساله با سیاست خارجی ایران با دیدگاه های ایدئولوژیک همخوانی ندارد و در محیط 

لغزان این اصول ایدئولوژیک تنش هایی را برای جمهوری اسلامی ایران فراهم می کند.

رئیس جمهور راه اعمال منشور حقوق شهروندی را 
برای دولت جدید باز کند

یک وکیل دادگســتری گفت: در این مهلت باقی مانده ای کــه آقای روحانی دارند 
می توانند راه را برای دولت آینده باز و مسیر را آسان تر کنند تا دولت جناب رئیسی بتواند 

مفاد منشور حقوق شهروندی و حقوقی که شهروندان دارند را اعمال کند.
عبدالصمد خرمشــاهی در گفت وگو با ایســنا، در ارتباط با تحقق شــعار »حقوق 
شهروندی« در دولت روحانی گفت: همان طور که می دانیم، حقوق شهروندی مجموعه 
قواعد حاکم بر روابط اشخاص در جامعه است که جزو حقوق ذاتی و فطری شهروندان 
محســوب می شود و به تابعه یک کشــور فارغ از رنگ، قومیت، نژاد و طبقه آن ها تعلق 

می گیرد.
وی با بیان این که حســن روحانی در آغاز دوره دوم ریاســت جمهوری از »منشور 
حقوق شهروندی« به عنوان خط مشی دولت خود نام برد گفت: منشور حقوق شهروندی 
منعکس کننده حقوقی اســت که در قانون اساســی برای مردم در نظرگرفته شــده و 
چیز تازه ای نداشــت. ایشان در همان موقع از مشکلاتی مانند فساد، تبعیض و گریز از 
قانون صحبت کرد و عنوان کرد که دولت درگیر این مسائل است و در همایش حقوق 
شهروندی گفت که در پیشگاه قرآن کریم و ملت ایران سوگند یاد کرده که از حقوق ملت 

ایران، گسترش عدالت و حمایت از کرامت و آزادی انسانی آن ها دفاع کند.
این حقوقدان ادامه داد: در همین راستا در اولین اجلاس حقوق شهروندی با عنایت به 
یکی از بندهای منشور حقوق شهروندی از وزرا، مسئولان و معاونان خود خواست که به 
مردم گزارش دهند چه اقداماتی برای اجرای حقوق شهروندی به عمل آورده اند و تا جایی 
که به خاطر دارم یکی دو مورد گزارش از ســوی وزرا و معاونان آن ها تهیه و در اجلاس 
بعدی ارائه شد که همان  موقع بنده نوشتم که این گزارشات صرفا روی کاغذ است و در 
عمل پیشرفتی در زمینه حقوق شهروندی مشاهده نکردیم و گزارشات نیز شامل مواردی 
بود که به صورت کلی نوشته شده بودند و از جزئیات آن ها خبر نداشتیم که در عمل چه 

اتفاقی افتاده بود و این گزارشات شفافیت و صراحت نداشت.
خرمشــاهی با بیان این که متاسفانه منشور حقوق شــهروندی در حد یک بیانیه و 
اعلامیه بود گفت: شــاید در آغاز شروع کار دولت جناب روحانی این منشور برای افکار 
عمومی جذابیتی داشت ولی در عمل پیشرفتی در این زمینه ندیدیم یا اگر هم تبعاتی 

داشت به مردم گزارش یا نتایج آن عاید مردم نشد.
این وکیل دادگســتری در پایان گفت: من فکر می کنم در این مهلت باقی مانده ای 
که آقای روحانی دارند بازهم می توانند راه را برای دولت آینده باز  و مســیر را آســان تر 
کنند تا دولت جناب رئیسی با توجه به این که گفتند »وام دار مردم هستند« بتواند مفاد 
منشور حقوق شهروندی و حقوقی که شهروندان دارند را اعمال کند و مردم ملموس و 
واضح ببینند چه اقداماتی در جهت به دست آوردن امتیازات از سوی دولت فراهم شده و 
امیدوارم دولت جدید کم و کاستی هایی که درمورد حقوق شهروندی از سوی مسئولین 

مربوطه انجام شد را مرتفع کنند و قدمی برای بهبود اوضاع حقوق شهروندی بردارند.

دستور فرمانده ارتش برای تسریع امدادرسانی به مردم 
سیستان و بلوچستان

امیر سرلشــکر موســوی با صدور دستور به امیر ســرتیپ حیدری فرمانده نیروی 
زمینی و فرمانده میدانی مبارزه با کرونا در ارتش، ضرورت حضور گســترده تر و تسریع 
در امدادرســانی به مردم سیستان و بلوچســتان را ابلاغ کرد. به گزارش ارتش، در پی 
خشکسالی اخیر و شروع موج پنجم کرونا در کشور به ویژه مشکل کم آبی استان های 
جنوب شرقی، امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش به امیر سرتیپ 
حیدری فرمانده میدانی مبارزه با کرونا در ارتش، دستور داد در امداد رسانی به خواهران 

و برادران عزیز سیستان و بلوچستان بویژه در تامین نیاز آب، شتاب کنند.
پیش از این یگان های ارتش در حوادث و مشــکلات پیش آمده برای این منطقه با 
احداث بیمارستان های سیار صحرایی، کمک رسانی در سیل و دیگر حوادث، در خدمت 
مردم شریف استان بوده اند که با این دستور، اقدامات تکمیلی و ویژه ای برای کمک به 

مردم غیور و خونگرم استان شکل خواهد گرفت.

اخبار کوتاه


